
۱۰
w w w . F D N . I R

سه شنبه ۱۴ شهریور۱۴۰۲   شماره 395۴

ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

انتشـــار خبر مذاکره باشگاه فولاد با سرمربی سابق آلمانی باشگاه استقلال 

موجب شـــد تا این بار به این بهانه دقایقی با وینفرد شفر که اتفاقا هواداران 

استقلالی نیز خاطرات خوبی را از دوران این سرمربی در این تیم به یاد دارند 

به گفت وگو بپردازیم. این درحالی است که اتفاقاتی که اخیرا بین علی خطیر 

با جواد نکونام پیش آمده تا حدی شبیه به آنها را شفر در آن زمان تجربه کرده 

و این موضوع باعث شد تا در این خصوص سوال مهمی را از وی مطرح کنیم؛ 

»برای نکونام درباره مشاجره پیش آمده چه پیام و توصیه ای دارید؟« مشروح 

این مصاحبه را در زیر می خوانید. 

صحبت را از خبر پیشـــنهاد باشـــگاه فولاد آغاز کنیـــم. این موضوع چقدر 

صحت دارد؟

یک ایجنتی از باشـــگاه فولاد با بنده تماس گرفته و صحبت هایی را مطرح کردند. 

با این حال من نمی توانم از نظر قانونی درباره این پیشـــنهاد صحبت کنم چون در 

این زمان هر حرفی زده بشود می تواند تبعات خاص خودش را داشته باشد. در هر 

صورت اصل ماجرا اینجاست که آنها با بنده ارتباط گرفته و صحبت هایی مطرح شد. 

نظر شما در این خصوص چیست و چقدر مایل به این همکاری هستید؟

من شناخت بسیار خوبی از باشگاه فولاد دارم و می دانم آنها یک ورزشگاه رویایی و 

پرامکانات دارند ضمن اینکه همیشه از لحاظ مدیریتی و حرفه ای نیز از کادر قوی 

بهره می برند این درحالی اســـت که خوزستان هم خودش معدن بازیکن در فوتبال 

ایران به شمار می رود و همه مربیان خارجی که در فوتبال ایران قبل یا بعد از من کار 

کرده اند یا من با آنها ارتباط داشته ام همگی آنها متفق القول از خوزستان به عنوان 

یک معدن فوتبال صحبت می کنند. بنابراین برای هر مربی که عاشق فوتبال باشد 

خوزستان می تواند یک معدن طلا محسوب شود. 

سرانجام این مذاکرات به کجا خواهد رسید؟ شما سرمربی فولاد می شوید؟

درباره مذاکراتم با فولاد به شکل و نحوی هست که اصلا نمی توانم صحبت کنم. فقط 

می توانم این موضوع را تایید کنم که ارتباطی ایجاد شده است، حال اینکه سرنوشت 

آن به کجا می انجامد باید صبر کنیم. 

بـــا توجـــه به اتفاقات تلخی که بر ســـر حضورتان در اســـتقلال رقم خورد و 

برخوردهای ناشایســـتی که در زمان خداحافظی شـــما شکل گرفت؛ باز هم 

دوست دارید به ایران برگردید؟

چراکه نه، من در ایران لحظه های بسیار زیبا و خاطره انگیزی را هم سپری کردم که برای 

من تکرار این لحظه ها خیلی شیرین است. البته من در تهران با هواداران بامحبت و 

بامعرفت استقلالی طرف حساب بودم و با آنها ارتباط داشتم و آنها خیلی هوای من 

را داشتند و علاقه ما به همدیگر دوطرفه بود. نمی دانم اگر به فولاد بیایم این چنین 

ارتباط باکیفیت گذشته این بار با هواداران فولاد ایجاد می شود یا خیر اما در حقیقت 

اگر امکانش مهیا شود هیچ شک و تردیدی برای بازگشت به ایران نخواهم داشت. 

با هواداران فوتبال ایران ارتباط صمیمانه و خیلی خوبی داشتم و دارم و از نام ایران 

انرژی و حال خوبی می گیرم. 

حتما خبر دارید که کشور عربستان این روزها مشغول خرید بازیکنان بزرگ 

و ستاره های کشورهای دیگر است. سرنوشت این ماجراجویی سعودی ها را 

تا چه حد و مرزی متصور هستید؟

عربســـتان به دنبال جام جهانی است و می خواهد به این هدف بزرگی برسد و این 

خریدهایی که انجام می دهد برای این است که چهره ای بین المللی را از خودش در 

فوتبال دنیا به نمایش گذاشته و کاری کند تا سایر ستاره ها هم را به سمت خودش 

بکشـــاند تا درنهایت بتواند امتیاز میزبانی جام جهانی را بگیرد. این کشور به دنبال 

این مســـائل اســـت و خیلی به دنبال اتفاقاتی که امروز دارد با حضور ستاره ها رقم 

می زند نیست؛ هرچند این موضوع هم می تواند دستاوردهای بزرگ دیگری را برای 

این کشـــور به همراه داشته باشد. در هر صورت عربستان جام جهانی را می خواهد 

و در این راه دارد برنامه ریزی خیلی منســـجمی را اجرا می کند. هم بازیکنان سن و 

سال دار اما مطرح دنیا مثل رونالدو و بن زما را به کشور خود کشانده و هم بازیکنان 

جوان و اســـتعداد های کشورهای دیگر. این نشان می دهد آنها بازی های جانبی 

فوتبال را خیلی خوب یاد گرفته اند و می دانند که چطور باید مذاکره کنند یا کجا به 

دنبال چه کسی بگردند و چطور یار بگیرند. الان هم وضعیت در عربستان به گونه ای 

هست که فقط اسم بازیکنانی که جذب شده اند مثل نیمار یا بن زما از اسم باشگاه 

بزرگ تر هستند و خیلی بیشتر از کل باشگاه می ارزند و این ماجرا در بلندمدت باعث 

می شود تا کیفیت باشگاه هایشان نیز بالاتر برود. در همه جای دنیا وقتی با دوستانم 

صحبت می کنم همه دارند درباره عربستان صحبت می کنند و این ماجراجویی که 

به آن اشاره کردید برایشان جذاب است. باشگاه هایی مانند الهلال یا الاتحاد دیگر 

هدف شـــان قهرمانی لیگ عربستان نیست و آنها اهداف بزرگ تری مانند قهرمانی 

آسیا را هدف قرار داده اند. 

البته شما هم با استقلال در آسیاسه بار همین الهلال را شکست دادید. 

اتفاقا وقتی این اخبار را می خواندم یاد دوران حضورم در استقلال و همین دیدارها 

افتادم. ما دو بار رفت و برگشـــت در مرحله گروهی الهلال را شکســـت دادیم اما در 

مرحله حذفی متاسفانه درحالی که شانس خوبی برای صعود به مراحل بالاتر داشتیم 

ســـتاره هایی مانند ابراهیمی، تیام، جباروف، مجید حسینی و نورافکن از جمع ما 

حذف شدند. باشگاه می توانست خیلی زودتر با این نفرات تمدید کند تا استقلال 

در مراحل بالاتر تضعیف نشود اما به بدترین شکل ممکن آنها را رد کردند و تیم ما با 

نقطه ضعف های زیادی به مرحله یک چهارم نهایی رسید این درحالی هست که من 

مطمئنم اگر این ســـتاره ها در تیم می ماندند و استقلال برای مراحل بعدی تقویت 

می شـــد ما می توانستیم قهرمان آسیا شویم. این دردی هست که همیشه در قلبم 

باقی می ماند و خیلی دلم می خواهد بدانم چه چیزی باعث شد تا قرارداد بهترین 

بازیکنان استقلال در آن زمان تمدید نشود. کجای دنیا یک تیم حرفه ای در چنین 

مرحله ای از مسابقات بهترین نفراتش را از دست می دهد و برای آنها جایگزین هم 

نمی آید. این اتفاق خیلی تلخ و ناراحت کننده بود و هنوز هم نتوانسته ام بعد از چندین 

سال آن را هضم کنم. واقعا متاسفم از یادآوری این خاطرات و رنجش خاطر هواداران. 

هر زمانی که یاد استقلال می افتم اول کلی لبخند به روی صورتم می افتد چون یاد 

نتایج خوبی که کسب کردیم و حس وحال بازیکنان و هواداران می افتم اما آرام آرام که 

یادم می آید چه بلاهایی در آن سال در آن مرحله بر سرمان آوردند حالم بد می شود. 

وقتی از آن حال خوب به اتفاقاتی می رسید که شما را مایوس و ناراحت می کند؛ 

به نظر می رسد خاطرات تلخ فوتبال ایران هنوز شما را رها نکرده است. 

من ترجیح می دهم خاطرات تلخ را دنبال نکنم. من کارم این بود که تیم را به شکل 

خوبی تمرین بدهم و در ورزشگاه های مختلف هواداران استقلال را از تماشای یک 

فوتبال خوب سیراب کنم و با خوشحالی آنها را به خانه هایشان برگردانم. بنابراین فکر 

می کنم خاطرات خیلی شیرینی را از خودم در استقلال و فوتبال ایران نزد هواداران 

به جای گذاشتم چون هنوز هم هواداران استقلال به من لطف دارند. 

از وضعیت فعلی استقلال باخبر هستید؟

به آن صورت خیر. شما به من بگویید چه اخباری پیرامون این تیم وجود دارد. 

علی خطیر به عنوان مدیرعامل استقلال انتخاب شده است. 

خطیر؟!

بله درست است. 

»شفر می خندد و سکوت می کند.«

درباره سرمربیگری جواد نکونام در استقلال چه صحبتی دارید. او امروز روی 

نیمکتی می نشـــیند که یک روز شـــما آن را تجربه کرده اید و به نظر می رسد 

شـــبیه همان مشکلاتی را امروز تجربه می کند که در گذشته باعث آزردگی 

خاطر شما شده بود. 

نمی خواهم در این باره صحبت کنم هرچند می توانم حدس بزنم چه اتفاقاتی دارد 

می افتد. 

از نکونام چقدر شناخت دارید؟

زمانی که من ســـرمربی الاهلی بودم، او بازیکـــن الوحده بود. جواد بازیکن خیلی 

خوبی بود و مقابل تیم من هم بازی باکیفیت و خوبی را انجام داد و از اینکه نکونام 

به عنوان سرمربی استقلال انتخاب شد خیلی خوشحال شدم و امیدوارم این سرمربی 

سال های طولانی در استقلال بماند و آن تجربه و دیسپیلینی که در لیگ اسپانیا 

داشته را بتواند به تیم و بازیکنان نیز تزریق کند. استقلال نیازمند و شایسته آدمی 

مانند جواد نکونام بود. 

با توجه به اختلافاتی که امروز بین مدیریت و سرمربی استقلال امروز پیش آمده 

و با توجه به تجربیاتی که شما در گذشته به این شکل داشتید نمی خواهید 

در این خصوص به نکونام پیام یا پیشنهادی بدهید؟

ترجیح می دهم در این خصوص دخالت نکنم. می دانم اســـتقلال همیشه کارش 

به بهترین شکل پیش می رود. امیدوارم هواداران استقلال مثل همیشه حامی تیم 

خود باشند و این تیم را تشویق کنند و من هم نمی خواهم وارد این حواشی بشوم.

وینفرد شفر در گفت وگو با »فرهیختگان«: پیشنهاد فولاد؟ تکذیب نمی کنم؛ فوتبال خوزستان معدن طلاست!

اگرستارههایاستقلالمیماندندقهرمانآسیامیشدیم
 می توانم حدس بزنم این روزها چه اتفاقاتی در استقلال می افتد!                اسم بن زما و نیمار از باشگاه های عربستانی بزرگ تر است

بررسی شرایط تیم ملی و تیم امید با محسن بیاتی نیا: در دعوت حاج صفی به تیم ملی شاید مسائل دیگری در میان است

بازی با بلغارستان همه دارایی  فوتبال ماست

تیم ملی ایران در آستانه دو بازی تدارکاتی است. با این حال 

فدراسیون فوتبال نتوانست بازی تدارکاتی قابل توجهی برای 

شاگردان امیر قلعه نویی فراهم کند. از طرفی برخی اتفاقات 

در جـــوار این تیم از جمله حضور خـــداداد عزیزی و هومن 

افاضلـــی از موارد مورد بحث درخصوص تیم ملی بود. این را 

اگر در کنار لیست دعوت شده به اردوی تیم ملی فوتبال ایران 

بگذاریم متوجه می شویم که مواد قابل بحث بسیار است. 

به همین بهانه درمورد تیم ملی و همچنین شرایط تیم امید 

در آستانه حضور در رقابت های انتخابی المپیک با محسن 

بیاتی نیا گفت وگو کردیم. 

فدراسیون فوتبال در تعاملی عجیب با باشگاه سپاهان رضا 

اسدی، بهترین گلزن لیگ را برای برگزاری بازی دوستانه با 

زنیت روسیه به باشگاه پس داد. چنین اتفاقی درحالی که تیم 

ملی هم درحال آماده سازی است از نظر شما عجیب نیست؟

طبیعی است که تیم ملی مهم تر از تیم باشگاهی است یا شاید هم 

رضا اسدی از نظر کادر فنی به اندازه کافی توانمند نبوده است که 

بخواهد در اردو حضور داشته باشد. از طرفی شاید خود بازیکن 

تمایلی به همراهی تیم ملی ندارند؛ چراکه جواب این سوال بسیار 

ساده است. اگر اسدی بازیکن خوبی نیست چرا به تیم ملی دعوت 

شد و اگر خوب است چرا اجازه دادیم به اردوی سپاهان برود؟ قطعا 

بازی ملی حتی در حد تدارکاتی از بازی باشگاهی مهم تر است از 

این رو باید ببینیم دلیل اصلی این اتفاق چیست.

تصور می شد با حضور امیرقلعه نویی و شناختی که از فوتبال 

ایران دارد قصد جوان گرایی داریم. اما می بینیم که همچنان 

میانگین سنی تیم ملی بسیار بالاست و برخی بازیکنان مثل 

احسان حاج صفی باز هم دعوت شدند؟

واقعیت این است که هر تیمی هر چند سال یک بار نیاز به تغییر 

و پوست اندازی دارد. احسان حاج صفی از نظر من دیگر نباید به 

تیم ملی دعوت شود. اگر دعوت می شود شاید مسائل دیگری در 

میان است. خودش باید به این نتیجه برسد که جا را برای یک جوان 

باز کند و یک دفاع چپ دیگر برای این پست پرورش دهند. یک 

بازیکن توانا که مثل احسان بتواند برای ما ۱۵۰ بازی ملی انجام 

دهد. مگر او تا چه زمانی می تواند برای ما بازی کند؟ پس ما کی 

می خواهیم به فکر باشیم؟

قبول دارید لیگ بازیکن باکیفیت و مناسب تیم ملی کم دارد؟

لیگ ما به شدت ضعیف است و فوتبالی ها آن را تماشا نمی کنند. 

لیگی به شدت خسته و کسل کننده که کیفیت پایینی دارد. این 

لیگ که مدام درحال دعوا و درگیری شاغلانش است، هیچ آورده ای 

برای تیم ملی نخواهد داشت. فقط چند مربی داریم که چندین 

سال است در این لیگ کار می کنند که تقریبا اغلب ضعیف هستند. 

تا کی می خواهیم با افکار کهنه  تنها ادامه دهیم؟ همه به این خاطر 

است که نمی خواهیم فکر نو بیاوریم و نتیجه اش را در فقر بازیکن 

برای تیم ملی می بینم. این نفرات همیشه هستند و به همین دلیل 

پیشرفت نمی کنیم. درحالی که چون مربی به بازیکن جوان میدان 

داد و نتیجـــه نگرفت ادعا کرد جوانی به درد نمی خورد و دوباره به 

همان سیستم قبلی برگشت. درحالی که مشکل بازیکن جوان 

نبود و این مربیان بودند که نمی توانستند از آنها استفاده کنند. 

آیـــا دو بازی تدارکاتی مقابل بلغارســـتان و آنگولا می تواند 

مشکلات فنی تیم ما را برطرف کند؟

این را می دانم اگر می خواهیم تیم ملی خوبی داشته باشیم باید 

تغییر و تحول ایجاد کنیم. باید شرایط فعلی لیگ، بازیکنان، مربیان 

و همه چیز فوتبال را یک بار خراب کرده از نو بسازیم، این یک قانون 

است و شما بدون تغییر نمی توانی چرخه معیوب را اصلاح کنید. 

معیوب ما جذاب نیست و بی کیفیت است در بین اهالی فوتبال 

کمتر کسی پیدا می شود که علاقه مند به تماشای این مسابقات 

باشد. درمورد شغل خودم صحبت می کنم و به خوبی از مسائل روز 

فوتبال شناخت دارم. واقعیت این است که فوتبال ما دیگر جذابیت 

ندارد. در کل مسابقات لیگ، شما شاید یک یا دو گل ببینید که در 

حد کلاس بین المللی باشد که آن هم در نتیجه یک کار انفرادی 

شکل گرفته است. در نتیجه قبل از اینکه بخواهیم معایب مان را 

با بازی های بین المللی و تدارکاتی رفع کنیم باید ایرادات داخلی 

فوتبال کشورمان را برطرف کنیم. 

بازیکنان تیم ملی مدعی شدند مهم نیست که با چه کسی 

بازی می کنیم مهم این است که بازی تدارکاتی انجام دهیم 

آیا این دیدگاه درستی برای آماده سازی است؟

یک ایراد از تفکر بازیکنان تیم ملی بگیرم از نظر آنها بازی تدارکاتی 

یعنی چه؟ اگر قرار است برویم تفریح کنیم پس با هر تیمی حتی 

در ســـطح پایین تر هم می توانیم بازی کنیم اما اگر توان برگزاری 

بازی تدارکاتی بهتری را نداریم باید این را بپذیریم و به آن اعتراف 

کنیم و در عوض از بضاعتی که برای ما فراهم شده به بهترین شکل 

اســـتفاده کنیم. شاید بلغارستان برای ما حریفی ساده باشد اما 

می توانیم از همین بازی با همه توان ظاهر شده و عیار تاکتیکی 

خود را بســـنجیم چون به جز این گزینه دیگری نداریم. بازی با 

بلغارستان در واقع همه دارایی ماست. 

برخی نیز به حضور خداداد عزیزی یا هومن افاضلی به عنوان 

مشاوران قلعه نویی اعتراض می کنند. مخصوصا وقتی عزیزی 

در زمین تمرین حاضر شد و در کنار دیگر اعضای کادر فنی 

قرار گرفت. 

انتخاب این دو عزیز کاملا سلیقه ای است. باید ببینیم قلعه نویی چه 

هدفی را دنبال می کرد که از آنها کمک گرفت. از طرفی باید ببینیم 

که حضور آنها به چه معناست. آیا برای اینکه مشاور قلعه نویی باشند 

آمدند یا قرار است تمرین دهنده باشند. نفر چندم فنی هستند و اگر 

قرار بود آنها به عنوان نفرات برگزیده در کنار قلعه نویی قرار بگیرند 

از ابتـــدا چرا آنها نبودند و زودتر از نفراتی مثل رحمان رضاییان یا 

دیگران انتخاب نشدند . با این همه اعتقاد دارم انتخاب دستیار و 

مشاور کاری کاملا سلیقه ای است و این مربی است که براساس نیاز 

خود با آنها همکاری می کند. زمانی افتخار همبازی بودن با بازیکن 

بزرگی مثل خداداد عزیزی را داشتم و برای او بسیار احترام قائلم. 

اگر قرار باشد کسی در کنار تیم ملی قرار بگیرد خداداد عزیزی و 

امثال او هستند اما معتقدم جای برخی در تیم ملی نیست نفراتی 

باید در تیم ملی باشند که در این فوتبال استخوان خرد کرده اند. 

خیلی ها معتقد هستند شـــاید خداداد عزیزی به واسطه 

تجربـــه ای که دارد می تواند به عنوان یک کنشـــگر در تیم 

ملی حاضر شـــده و به نوعی با بازیکنان رفاقت کرده و آنها 

را کنترل کند. 

این یکی از اشتباه ترین مسائلی است که اخیرا در فوتبال ما باب 

شـــده  است. تیم فوتبال سرمربی دارد چرا فکر می کنیم یک نفر 

باید در تیم حضور داشته باشد که بازیکنان را کنترل یا آرام کند 

مگر مربی نمی تواند از عهده تیم خود بر بیاید. با این کار سرمربی 

را زیر سوال می بریم. از طرفی مگر قرار است بازیکنان ناآرام باشند یا 

واکنشی نشان دهند که یک شغل جدید برای کنترل آنها ساخته ایم 

و هرازگاهی آن را به یکی نسبت می دهیم. 

تیم ملی امید موازی با تیم ملی بزرگسالان درحال آماده سازی 

است. آنها راهی مقدماتی آسیا شدند. مسابقات این تیم را 

چطور می بینید؟

مشکل اصلی ندادن بازیکن به تیم ملی است. من افتخار بازی 

در تیم ملی امید را داشـــتم و می دانم چه مشکلاتی دارند. چون 

بازیکنان جوان و ملی برای باشـــگاه نیز بازیکن اصلی و مورد نیاز 

به حساب می آیند. از این رو همیشه چالشی بین تیم ملی و امید 

و باشـــگاه ها وجود داشته است. از طرفی مگر ما همین امسال 

همه جام های نداشته ای که حسرت شان را می خوریم از عنایتی 

می خواهیم؟ قطعا این طور نیست اما باید از او یک چیز بخواهیم 

اول اینکه بستر را برایش فراهم کنیم و او را وارد مسابقات مقدماتی 

کنیـــم. در ادامه او می تواند از این بازیکنان در این بازی ها که با 

حریفانی سطح پایین تر از ما هستند بازی کرده و به این بازی ها 

به چشم بازی تدارکاتی نگاه کند. 

این بار هم تیم امید با چالش جذب بازیکنان بالای ۲۳ سال 

روبه رو بود، اما به نظر می رسد این بازیکنان خودشان تمایلی 

به همراهی تیم امید ندارند. از نظر شـــما حضور دو بازیکن 

بزرگسال در تیم امید اتفاق خوبی است یا بهتر است به همان 

جوان ها میدان بدهیم؟

اگر واقعا استفاده آنها در تیم امید ضروری است بالطبع این امتیاز 

حق مربی تیم ملی اســـت اما اگر بازیکنان بزرگســـال قرار است 

جانشـــین بازیکنی بشوند که خود در لیگ حضور دارند و با یک 

اختلاف کوچک جزء بازیکنان خوب هستند باید به آنها اعتماد 

کرد. نمی گویم عنایتی برود جام نگیرد و موفق نشود اتفاقا با تمام 

وجودم دوســـت دارم موفق شـــود اما اگر با همین جوان ها جام 

بگیرد بســـیار ارزشمندتر است و از طرفی اگر هم جام نگیرد یک 

نسل خوب برای ادامه فوتبال ایران ساخته است. با این حال اگر 

او با استفاده از بازیکنان بزرگسال بتواند موفق شود و جان بگیرد 

و ما این فرصت را به او ندهیم می تواند ادعا کند که اگر آنها را در 

اختیار داشت می توانست موفق شود.
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